



Nomos



Freund-Feind-Denken

Carl Schmitts Kategorie des Politischen

Herausgegeben von Prof. em. Dr. Rüdiger Voigt

2. Auflage 2021, 294 S., brosch., 59,- €

ISBN 978-3-8487-6725-0

(Staatsverständnisse, Bd. 144)

www.nomos-shop.de/isbn/978-3-8487-6725-0

Carl Schmitt hat die entscheidende Bedeutung des Freund-Feind-Gegensatzes für das Politische hervorgehoben, gegen eine existentielle Bedrohung oder gar seine eigene Vernichtung anzugehen. Ist der Zusammenhang zwischen dem Feindbegriff und dem Politischen heute noch zeitgemäß? Oder muss einerseits das Politische ganz anders definiert und andererseits das Problem der Feindschaft jenseits des Politischen behandelt werden?

Seit der Veröffentlichung der 1. Auflage hat sich das Thema „Feindschaft“ keineswegs erledigt, wie die jüngsten Terror-

anschläge zeigen. Vielmehr scheint der Hass auf Andersdenkende sogar noch zuzunehmen, die dann als „Feinde“ verteufelt werden. Dieser Entwicklung wird in den Beiträgen zur 2. Auflage nachgegangen.

Mit Beiträgen von

Harald Bergbauer, Wolfgang Bergem, Carina Barbosa Gouvêa, Manfred Gangl, Peter Nitschke, Pier Paolo Portinaro, Samuel Salzborn, Peter Schröder, Ulrich Thiele, Udo Tietz, Pedro Hermilio Villas Bôas Castelo Branco, Rüdiger Voigt und Benno Zabel.

Bestell-Hotline +49 7221 2104-37 | Online www.nomos-shop.de
E-Mail bestellung@nomos.de | Fax +49 7221 2104-43 | oder im Buchhandel

Sie haben das Recht, die Ware innerhalb von 14 Tagen nach Lieferung ohne Begründung an den Nomos Verlag, In den Lissen 12, 76547 Sinzheim zurückzusenden. Bitte nutzen Sie bei Rücksendungen im Inland den kostenlosen Abholservice. Ein Anruf unter Tel. +49 7221 2104-45 genügt. Unsere Datenschutzbestimmungen finden Sie unter nomos@shop.de/go/datenschutzerklaerung.

Nomos Verlagsgesellschaft
Waldseestraße 3–5 | D-76530 Baden-Baden | www.nomos.de

 Nomos
eLibrary



Nomos



Freund-Feind-Denken

Carl Schmitts Kategorie des Politischen

Edited by Prof. em. Dr. Rüdiger Voigt

2nd edition 2021, 294 pp., pb., € 59.00

ISBN 978-3-8487-6725-0

(Staatsverständnisse, vol. 144)

in German language

www.nomos-shop.de/isbn/978-3-8487-6725-0

Carl Schmitt emphasised the crucial importance of the friend–enemy dichotomy for the political sphere. Is the connection between the concept of the enemy and politics still relevant today? Or does the political sphere need to be defined quite differently, on the one hand, and does the problem of enmity need to be dealt with beyond the political sphere, on the other?

Since the publication of this book's 1st edition, the issue of 'enmity' has by no means been settled, as recent terrorist attacks have shown. On the contrary, hatred of those who think differently seems to be on the increase, and they are then demonised as 'enemies'. This development is explored in the contributions to the book's 2nd edition.

Rüdiger Voigt, professor emeritus of administrative science at the University of the German Armed Forces in Munich, is the author and editor of numerous books on state theory and state practice.

With contributions by

Harald Bergbauer, Wolfgang Bergem, Carina Barbosa Gouvêa, Manfred Gangl, Peter Nitschke, Pier Paolo Portinaro, Samuel Salzborn, Peter Schröder, Ulrich Thiele, Udo Tietz, Pedro Hermilio Villas Bôas Castelo Branco, Rüdiger Voigt and Benno Zabel.

Hotline for your order +49 7221 2104-37 | Online www.nomos-shop.de
E-Mail orders@nomos.de | Fax +49 7221 2104-43 | or in your local bookstore

You can withdraw from your book order without giving reasons within fourteen days. Simply send your written withdrawal within the given period to: Verlagsauslieferung, In den Lissen 12, 76457 Sinzheim, Germany or to your bookstore. A withdrawal binds you to return the items. All costs and risks of return are payable by the addressee. You can find our privacy policy online at nomos@shop.de/go/datenschutzerklaerung.

Nomos Verlagsgesellschaft
Waldseestraße 3–5 | D-76530 Baden-Baden | www.nomos.de

 Nomos
eLibrary